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MINUNEA DIN BETLEE 
Ceriul cu milioanele de stele, pământul 

cu nenumăratele-i frumseţi, omul cu dis-
tinctele-i calităţi, vorbesc despre atotpu
ternicia creatorului. Necazurile, suferinţele 
şi moartea sunt dreapta judecată a vredni-. 
ciei, iar peştera din Betleem, simbolul ne
mărginitei iubiri, faţă de oameni. Câtă mi
nunăţie în orânduirea divină. 

Au trecut 19 secole delà cel mai impor
tant eveniment din trecutul omenimei. E 
cunoscut până şi de copii, cari este vesti
torul fericirii. Intr'o noapte de iarnă, păs
torii din Betleem veghiau în jurul turme
lor. In simplitatea lor firească, departe de 
preocupările celor mulţi, poate că povesteau 
despre mulţimea caravanelor, cari în tim
pul din urmă se îndreaptară spre oraş fapt 
neobicinuit în timpul ier mi. Desigur nu pu
tem presupune că erau în curent cu situa
ţia politică a ţărişoarei lor. Cine să le fi 
spus despre marele impzriu roman, care 
înghiţise şl patria străbunilor lor, despre 
puterea împăraţilor romani, şi noua poruncă 
dată de Augustin, de a se face un re-
cenzâmânt general? 

Stelele veghiau ca de obiceiu, iar vântul 
nopţii le biciuia faţa. Insă şi păzitorul 
suprem al lui Israil veghea. In noaptea 
cea sfântă păstorilor le vesteşte mântuirea. 
Micul şi neînsemnatul Betleem într'o sin
gură clipă se ridică peste miile acestei 
lumi. El adăposteşte bucuria omenească a 
mântuirii personificată în Fiul lui Dumezeu. 
Peştera prin bogăţia conţinutului, întunecă 
sclipirea măreţelor temple păgâne, iar ies
lea e mai frumoasă decât tronurile aurite 
ale zeilor. 

Un copilaş blând şi gingaş vine să ne 
încălzească inimile, transformă ca prin mi

nune întreg pământul într'un templu uriaş 
iar pe noi cei chemaţi ai lui ne face cre
dincioşi slugitori ai lui. 

Păstorilor cari au alergat să-l cunoască 
şi să'l preamărească, le-au urmat magii 
ţărilor vecine, şi mulţimea miilor şi milioane
lor cărora Hristos le-a dat numele său. 

An de an noaptea întrupării speranţelor 
omeneşti, aduce atâta bucurie şi fericire pe 
pământ. Cu toate acestea chiar după 19 
secole, cât de departe suntem de pacea di
vină pornită de îngeri. Fosta el oare inca
pabil de a realiza promisiunea? Nu.Indu
rarea Divină n'a lipsit nimănui, dar a venit 
între ai lui şi ai lai nu l'aa primit. Zadar
nic a bătut iubitorul de oameni la poarta 
multor inimi. 

Noi singuri suntem în măsură de a auzi 
vestea cea bună, şi de a o încălzi în suflete. 

Bunătatea şi iubirea nemărginită întipă
reşte în privirile copilaşului Isus cum am 
şi putea-o pricep?, când suntem copii urci 
şi egoismului. Lozinca secolului nostru este: 
„luptă pentru existenţă". Cum va trăi omul 
iubirea lui Hristos, urmând acestui postulat. 

„întreaga lume este a mea spune aproape 
fiecare. Eu stau în centrul lumii, în jurul 
meu trebue să se învârte toate interesele". 
Iţi face impresia că esenţa predicii de pe 
munte este: „Fericiţi sunt cei bogaţi, că 
ei vor stăpâni ca regii. 

Fericiţi cei veseli, oamenii petrecerilor că 
ei vor avea mângăere din belşug. 

Fericiţi cei căutători de pricini, că vor 
avea pământ. 

Fericiţi cei cari îşi astâmpără foamea 
cu nedreptate. 

Fericiţi cei nemiloşi, căci îşi pun deoparte 
dobândă, după dobândă. 



Fericiţi cei desfrânaţi, că vor avea parte 
de satana. 
Fericiţi cei certăreţi, căci vor pescui în apă 
tulbure. 

Iar când vedem că există guverne, cari 
se dedau la profanarea altarelor, şi la 
maltratarea slujbelor lor, ne vine să cre
dem, că lozinca lor este: „Fericiţi sunt cei 
ce prigonesc pe cei drepţi". Nu arareori 
găsim în zilele noastre principii de viaţă 
cari ne silesc să ne îndoim de caracterul 
bunătăţii şi inbiriii sec. XX. 

Ne numim urmaşii lui Hristos cel puţin 
în amintirea întrupării Lui divine să uităm 
lozinca urmată zi de zi şi să privim spre 
cea mai scumpă fiinţă ce a trăit vreodată, 
căci El n'a fost numai un simplu om, ci 
însuş Dumnezeu, El singur poate cuprinde 
atâtea calităţi şi atâta iubire încât de bună voe 
să se jertfească pentru nevrednicia noastră, 
înţelepciunea lui a găsit mijlocul, cel mai potri
vit pentru mântuire devenind însuşi Dum
nezeu. Ştiţi ce însemnează cuv. „Născut 
din fecioara Măria s'a făcut om"?. Binele 
suprem cel necreat cel atotputernic, s'a co
borât între noi. Despre prieteni, despre cei 
cari se iubesc spunem adeseori, ambii sunt, 
un trup şi un suflet sunt contopiţi. Dum
nezeu a făcut şi mai mult a luoat natura 
noastră, Dumnezeu în sine este spirit, şi 
nimeni nu la putut vedea vre'odatâ. Insă 
Dumnezeu omul este vizibil. De când Dzeu 
s'a născut ca om, nu mai tronează în de
părtările cereşti necuprinzibile. 

Fantazia bieţilor păgâni, a trebuit să 
creieze, fetiş şi statui din lemn, metal şi 
marmoră, fiindcă voia omeneşte să cuprindă 
divinitatea invizibilă. Şi tocmai prin aceasta 
păgânitatea a ajuns pe drumuri lăturalnice. 
Şi păgânătatea modernă concepe un Dum
nezeu, care spre ruşine este un cuvânt fără 
conţinut. 

Numai noi suntem poporul norocos, care 
avem menirea să ne închinăm lui Dum
nezeu cunoscut. Blândul copilaş din Bet-
leem este Dumnezeul nostru. 

înţelegerea noastră şi puterea apercep
tivă îl pot pricepe. Câtă umilinţă, ca Dzeu 
să ia natură omenească, prin naştere să 
se facă asemenea nouă. Ca copil în iesle, 
ca tinăr demn de iubire, ca învăţător ca 
făcător de minuni, şi ca om suferind, este 
în întregime al nostru. Ni se dă ca un dar 

vecinie. Intr'adevăr „unde mai este un po
por, al cărui Dumnezeu să fie atât de a-
proape, ca Dumnezeul nostru. Pururia om 
şi suferinţa umană, le ştie preţui, căci el 
însuşi a simţit ca om, alături de noi. Ru
gile noastre în inima sa divino-omenească 
au răsunat. Da bunule Mântuitor, tu ai de
venit fratele nostru. 

Totuşi cât de departe de el sunt rugile 
noastre, ar trebui cel puţin să ne închinăm 
lui, ca şi părinţii noştrii. Ei priveau la 
Messia numai cu spiritul, nouă ne-a apă
rut în corp. Nu ştiu dacă totdeauna sun
tem deplin conştienţi de bunurile divine 
aduse de el. E bine, ba chiar trebue să 
ne alipim cu încredere de el. Nu s'a pogo
rât intre oameni, ca un împărat roman, 
cu mantie de purpură, şi cu pantera au-

• rită, nici cu sabie şi scut, ca un copil slab, 
la aparenţă fără de nici un sprijin, şi în
gerii îi cântă cântecul păcii. Dacă am voi 
să nu iubim pruncul din Beileem n'am fi 
capabili de iubire. Cel mai frumos dar de 
Crăciun pentru el sunt inimile noastre. 

Da copilaşul era frumos. Frumseiea zic 
filozofii este strălucirea binelui şi adevăru
lui. Unde oare isvorâsc valuri de mai mare 
bunătate divină decât pe faţa copilului din 
Beileem. 

Ore să nu luăm nimic pentru viaţa din 
poezia primei nopţi a Crăciunului? Viaţa 
totuşi pentru cei mai mulţi dintre noi este 
goală, întunecoasă prozaică. O vecinică 
noapte de Crăciun nu există. Vin zilele de 
lucru, vin anii de suferinţă, vine crucea. 
Trebue să ne schimbăm drumul cu cel tras 
de D-ul, azela este al adevărului şi vieţii. 
Abia când ajungem la ţintă, ne luminează 
învierea, ziua gloriei vecinice. Poezia nopţii 
Crăciunului ne va încălzi inima, dacă ne 
împăcăm cu Dumnezeu. Iar pacea cu El , 
este poezia vieţii noastre. Câţi zeloşi cer
cetători ai bisericii nu ştiu nimic de îm
păcarea cu Hristos. Cât se uită de iute 
Gă Dumnezeu este atât de aproape de 
noi. Ne credem achitaţi printr'un „Doamne 
intoarce-ţi privirea spre noi". Chiar şi o 
carte de rugăciuni adesori este ca un zid 
între noi şi Dumnezeu. 

Numai din adevărata împăcare cu Dum
nezeu, isvorâşte chemare în împărăţia fe
ricirii. Fără multă tactică şi pricepere, pu
tem trece prin lume, dar cu greu ajungem 



chiar şi până la poarta împărăţiei Divine. 
Singur cel care are în suflet pe Dumnezeu, 
se va putea bucura de darurile lui. Copilul 
Isus încă nu vorbeşte despre împărăţia ce
rească. Ne vorbeşte însă apariţia şi fiinţa lui. 

Epoca maşinilor în care trăim, durerea 
făcut chiar din din mulţi oameni nişte simple 
maşini, Desfăşoară o energie numai când lu
crează, altcum sunt morţi. Nu ştiu pentru ce lu
crează, pentru ce există pe lume, la fel ca 
şi mutele maşini. Omul modern este fără 
de vlagă, lucrează fără iubire, ca o ma
şină. Se odihneşte puţin. Pornit la lucru 
îşi desfăşoară programul zilei. De ce oare 
să nu lăsăm, cel puţin în noaptea de Cră
ciun să pauzeze maşina, iar omul să lu
creze ceva cu capul, cu inima. Acelaş Dum
nezeu care a zis: „In sudoarea feţii tale 
îţi vei câştiga pânea", a zis şi „Căutaţi 
împărăţia lui Dumnezeu, şi toate se vor 
adăuga vouă". 

„Roagăte şi lucrează" e o normă veche 
Benedictina. Ruga nu este pentru Dumue-
zeu. Dumnezeu ştie, de ce avem lipsă 
înainte de a-l ruga. Ruga e pentru noi 
şi unul din scopurile ei fără îndoială, este 
de a ne face capabil de bine şi iubire. In 
noaptea de Crăciun cel mai frumos'dar 
pentru cei din jur este revărsarea iubirei 
inimei noastre. Cel mai frumos simbol al 
recunoştinţei pentru bunurile venite în lume 
prin copilaşul din Betleem, o rugă izvo
râtă din suflet. 

Hristos se naşte. . . » 
Micul orăşel din Iudeia, Vifleemul, era 

acoperit de ceaţa nopţii şi dormea adânc, 
nu se auzea decât câte un lătrat de căine 
şi câte un behăit de oaie; iar de departe, 
dela margine de oraş o luminiţă ascunsă 
îşi trimitea razele subţiri, când deodată un 
puternic cor ingeresc, intonează sus unde 
va în cer imnul: „Mărire întru cei de sus 
lui Dzeu, pe pământ pace şi intre oameni 
bunăvoire." 

Câtă mirare şi chiar spaimă n'a cuprins 
pe locuitorii oraşului acest cântec minunat, 
dar şi câtă bucurie nu le-a umplut sufletul 
atunci, când a dat de veste că'n marginea 
oraşului, într'un staul de oi s'a născut, cel 
făr — de început, s'a născut Mesia? 

Cântarea ingerească nu era altceva, de
cât imnul de laudă şi preamărire, cu care 
Cerul şi-a trimis în lume pe.unicul său 
Fiu pe Isus. 

Păstorii cum auziră, la lăcaşul sfânt 
porniră, ca să se închine Celui-ce a venit 
s'aducă pace lumii. 

Pace lumii! 
Iată un sfânt cuvânt pe care 1-a adus 

Hristos pe pământ. 
înainte de venirea Lui, lumea era o 

naie stricată, pe valurile mării, fără busolă 
şi fără cârmaciu. 

Intunerec gros cuprindea ^întreg pămân
tul şi câte un punct mai luminos dacă 
apărea, era rostit să piară, pentrucă „lu
mea era întru intunerec mare". 

Tocmai pentru aceia a trimis Dzeu în
săşi lumina lumii, pe însuşi Fiul Său, ca 
tot cel-ce va crede întrânsul să nu piară, 
ci să aibe viaţa de veci. 

Cuvântul său cel sfânt — pacea — a 
răsunat puternic pe câmpiile Iudeei şi Ga-
lileei şi toţi câţi auzeau se sileau din ră
sputeri să-se apropie de El să înveţe cu
vintele adevărului. 

Cei din depărtare şi „cei-ce slujeau 
stelelor dela stea s'au învăţat să se închine 
Soarelui dreptăţiii", filosofii Magi cu da
ruri multe, aur smirnă şi tămâie au alergat 
să vadă şi să se închină lui Isus. 

Cărturarii evrei înşişi, din „cărţi" luând 
învăţătură au alergat să vadă pe Mesia 
cel prezis de profeţi. Nu mai Irod cel 
cumplit dădu poruncă să fie ucişi toţi 
cei întâiu născuţi ai Vifleemului, vrând să 
omoare în faşă pe stăpânul lumii. 

Ci Hristos fiind Fiul lui Dzeu, nu putea 
fi omorît de sabie omenească. El a venit 
nu ca să fie ucis, ci ca să înveţe pe oa
meni cuvintele dreptăţii. 

Peştera din Vifleem este simbol pentru 
toate timpurile, este un simbol pentru în
văţătura şi viaţa Sa întreagă. 

Toate casele boiereşti, palatele şi tot ce 
părea frumos pe pământ su aveau intrare 
pentru Hristos. Şi aceasta a Asimţit-o El 
în decursul vieţii sale întregi. într'un mo
ment de amărăciune a zis: „Vulpiile îşi au 
vizuinile lor, paserile îşi au cuiburile lor, 
numai Fiul omului nu are unde să-şi plece 
capul". 

Aceeaşi soarte a avut-o şi învăţătura Sa. 



La început a avut intrare numai la câţiva 
oameni de rând, câţi-va pescari şi abia 
mai târziu, ea se putu răspândi cu putere 
mai mare, pentru-că Dumnezeirea Sa nu 
putea fi condiţionată de patimi omeneşti. 
Faţa lumii se schimbă încurând şi o nouă 
viaţă începe pentru toţi oamenii. 

Balsamul vindecător şi puterea dătătoare 
de viaţă a cuvintelor lui Hristos, s'a re
vărsat cu- putere şi-a umplut toate alviile 
sufletului omenesc dând roade îmbelşugate. 

Tot ce era artă pleca dela Hristos şi 
ajungea la cuvintele spuse de El. Ştiinţa 
însăşi a primit un sprijin puternic în în
văţătura Lui. 

Iată ce zice un vestit orn de ştiinţă, 
A rupere, creatorul Electrodinamicei, către 
un alt învăţat: „Fereşte-te de a te ocupa 
numai cu ştiinţa, cum ai făcut până acuma. 
Studiază, cercetează ce e pe pământ da
tori nţa aceasta o are fiecare bărbat de 
ştiinţă. Dar priveşte numai cu-n ochiu la 
lumea celor văzute, iar cu celalalt priveşte 
neîntrerupt la lumina cea veşnică. — Cu 
o mână examinează natura, cu cealaltă 
însă te ţine de colţul hainei lui Dumne
zeu, întocmai cum se ţine copilul dea Ta
tălui său". 

Morala însăşi, morala adevărată numai 
dela Hristos îşi are origina. Şi cu-n 
cuvânt, faţă de tot ce sufletul omenesc a 
produs, cuvintele Mântuitorului au avut o 
înrâurire deosebit de mare şi de multe-ori 
hotărîtoare. 

Azi însă, ori-ce activitate omenească 
caută să-se lapede de Hristos să scuture 
de pe gât jugul credinţei şi a moralei date 
de el. Mulţi oameni nu mai vor să asculte 
de învăţătoarea noastră de veacuri, — ci 
spre alte căi îşi îndreaptă paşii. Hristos 
bate în zadar la uşa sufletului nostru, el 
este ocupat şi-nchis cemetic să nu poată 
intra nimeni întrânsul. 

Ştiinţa, Arta sau Morala toate caută alte 
baze şi nici-una nu vrea să mai ştie de 
cel-ce a înălţat ştiinţa la rangul cel mai 
înalt, de cel-ce a admirat cu atâta putere 
frumuseţea îmbrăcămintei crinului — arta 
din natură — şi nu vrea să ştie de cel 
ce prin întreaga Sa viaţă ne-a dat tuturor 
pildă cum să trăim cu adevărat. 

Dar dacă oamenii de azi umblă într 'a-
dins să găsească modul de-a reveni la o 

stare mai bună, apoi iată pe aceea nu o 
vor putea realiza nici printr'o reformă alta, 
decât prin cea pe care ne-a adus-o acum 
1927 de ani Mântuitorul lumii. — El a zis 
apriat atunci; Căutaţi mai întâiu împărăţia 
lui Dumnezeu şi toate celelalte se vor a-
dauge vouă. 

Vorbim adeseori şi ne văietăm că nu e 
dreptate în lume! ? 

Dar avem noi oare dreptul să ne căim 
de acest lucru? Nu! pentru-că nici când 
nu ne-am trudit să-o împlinim. — învăţă
torul, când învaţă îşi face numai datoria, 
meşterul lucrează în vederea câştigului şi 
nu-i pasă că el are bani din belşug, iar 
celuilalt şi doi gologani îi sunt udaţi cu 
lacrimi, stăpânul vrea ca sluga să-i ser
vească în cinste, iar sluga să despoaie pe 
stăpân ş. a. 

Unde-i aici dreptatea? Nu este nicăifi 
şi nu sunt numai eu de vină, nici numai 
tu, ci toţi împreună şi deopotrivă. 

Ci aşa nu poate rămânea pentru tot
deauna. 

Trebue să ne întoarcem spre Hristos şi 
să-i deschidem larg porţile sufletului şi el 
va intra, căci este bun şi nu vrea moartea 
păcătosului ci să se întoarcă şi să fie viu. 

Victor Susa. 

Naşterea lui Hristos 
Creştinătatea întreagă prăznueşte astăzi 

ziua Naşterii Mântuitorului nostru Isus 
Hristos, prăznueşte ziua în care Fiul lui 
Dzeu, pe cale supranaturală luând trup 
adevărat din preacurata şi pururea fecioară 
Măria, a venit pe pământ, ca printr'o în
treită activitate mesianică — profetică, 
arhierească şi împărătească — El, Dzeu-
Omul adevărat, luând asupra Sa păcatele 
lumii, să dea satisfacţia cuvenită maiestă
ţii divine, celei ofenzate prin păcatul ori
ginal, şi în consecinţă să restabilească 
între Dzeu şi om legătura harică, cea frântă 
prin păcat, să mântuească omenirea din 
robia păcatului, să elibereze firea întreagă 
de sub povara blestemului ceresc aruncat 
asupra ei, în urma neascultării protopărin-
ţilor. 

însemnătatea zilei de azi e hotărâtoare 
în istoria omenirii şi nu poate fi ştirbită 
de nici o faptă omenească. 



Până la Hristos, omenirea gemea sub 
greutatea păcatului, şi situaţia ei, sub orice 
raport sufletesc, era din cele mai jalnice. 
De adevărul acesta şi-au dat seama mulţi 
înţelepţi ai timpurilor de atunci, şi ei au 
încercat să schimbe în bine soarta ome
nirii. Dar doctrinele lor, — oricât de înalte 
erau, fiind lipsite de sancţiunea autorităţii 
divine, fiind numai „surogate" — nu pu
teau satisface suficient fiinţa omenească. 

Şi astfel omenirea, nu numai că gustase 
din plin amărăciunea păcatului, nu numai 
că cunoscuse din experienţă proprie adân
cimea căderii şi a păcatului făptuit de 
prima păreche de oameni, dar şi se con
vinse deplin de insuficienţa puterilor sale 
naturela pentru a se elibera de păcate, şi 
prin urmare, mai arzătoare ca oricând era 
dorinţa după un ajutor de sus. 

Sosise „plinirea vremii". 
Atunci Dzeu, care în virtutea bunătăţii 

şi iubirii Sale de oameni „nu voeşte moartea 
păcătosului, ci ca să se întoarcă şi să fie 
viu", a realizat în timp ceea ce hotărâse 
din veci. A realizat mântuirea omenirii prin 
întruparea Unicului Său Fiu. Dar încarna-
ţiunea persoanei a doua a sf. Treimi nu 
însamnă, că acesta a fost unicul mijloc 
posibil pentru realizarea actului mântuirii. 
Nu, „căci la Dzeu nimic nu-i cu neputinţă", 
ci numai fiindcă corespundea cel mai bine 
dreptăţii dzeeşti, slăbiciunii omeneşti şi 
mărimii expiării. 

Astăzi s'a născut Hristos, Fiul lui Dzeu 
şi Mântuitorul lumii. 
- Ş i nu în bogăţie şi splendoare, ci în 

sărăcie şi umilinţă s'a pogorât între oameni. 
Cel ce avea să le dea bogăţia cea mai 
mare, adecă mântuirea sufletului şi feri
cirea veşnică. 

O lume întreagă de cugetări şi fapte s'a 
prăbuşit în aceea noapte din Vifleem şi 
pe ruinele acestea s'a înălţat o nouă lume 
plină de adevărată viaţă' şi fericire. Şi 
într'adevăr, istoria omenirii ne oferă clasică 
dovadă că „Naşterea Copilului divin" a 
transformat viaţa omenească, în mod radi
cal şi sub orice raport. 

^ Deci astăzi, sărbând Naşterea Domnului, 
sărbăm şi ziua renaşterii noastre spirituale, 
ziua în care pentru omenirea întreagă s'a 
aprins lumina cea vecinie nestinsă a ade
vărului, binelui şi frumosului ceresc, săr

băm ziua trezirii la o nouă viaţă, ziua 
bucuriei universale, Firea întreagă tresaltă 
de bucurie şi se îmbracă în haină de săr
bătoare. 

Astfel conştienţi de măreţia faptului 
realizat în ziua de astăzi cu 19 secole în 
urmă, se cuvine să înălţăm fierbinţi şi 
nefăţ-ărite rugi de mulţumire cătră Părin
tele ceresc, care în infinita Sa bunătate şi 
dragoste de oameni, a trimis pe pământ 
pe Unicul Său Fiu, care prin cuvânt şi 
faptă, prin însuş, sacrificiul vieţii Sale, 
ns-a ridicat din noianul păcatelor şi ne-a 
împăcat cu Dzeu. 

Astăzi, urmând exemplul iubirii şi bună
tăţii divine, se cuvine să ne lămurim su
fletele în focul doctrinei evanghelice, să 
înlăturăm dintre m i pentru totdeauna ura 
şi dezbinarea şi unlplându-ne de bucurie 
şi pace, să cântăm cu toţi „mărire lai 
Dzeu întru cei ds sus şi -pe pământ pace, 
între oameni banâwire", căci astăzi s'a 
născut Cel „de cât carele buzele omeneşti 
nu pot pronunţa ceva mai scump şi mai 
înalt", O. Bucevschi. 

De sărbători 
Ca o solie de bucurie răsună şi acum cân

tecele ce vestesc praznicul mare şi însemnat. 
E ziua Naşterii Domnului. Sufletele creştine 
zăresc pe cerul credinţii lor, steaua rnira-
culoasă şi prin negura preocupaţiilor zil
nice se aude tainicul glas al conştiinţii ce 
vorbeşte despre minunea întrupării divine 
a Celui nou născut. Ea va fi întotdeauna 
motorul renaşterii unei vieţi ideale, căci 
întruparea Fiului lui Dumnezeu cuprinde 
acest postulat. 

Astăzi ieslea primeşte pe cel necuprins 
şi „pământul peşteră celui neapropiat aduce; 
natura îmbrăcată în covor alb şi nevino
vat, îndeamnă pe muritori să îmbrace haine 
de sărbătoare, trezind astfel sufletele şi 
înălţând deopotrivă inimile ,din colibile 
umilite şi palatele strălucitoare. In tot lo
cul bucuria e stăpână şi rugi de mulţu
mită înălţăm spre sferele cereşti, ce ne-au 
coborât pe pământ lumina. 

Cristos se naşte şi deodată cu aceasta 
se prăbuşeşte şi idolul întunerecului ce 
stăpânea lumea de atunci. Totul se schimbă, 



o viaţă nouă se alcătueşte şi cugetarea în
gustă a omenimii este înlocuită de lumina 
care povăţueşte inimile spre drumul mare 
al desăvârşirii. Naşterea Celui din peştera 
Vitfleemului se dovedeşte a fi, în decursul 
veacurilor lungi ce s'au strecurat, princi
piul călăuzitor al întrupării adevăratei vieţi 
morale şi cultarale. 

Creştinismul este şcoala mare ce a fă
cut din popoarele ce l-au primit, ca eîe 
să poarte pecetea dăinuirii eterne. Viaţa 
unui popor ceşi înţelege rostul pe pământ 
şi merge luminat în fruntea altora, căci 
„în ochii lor plini de admirare, pe Tine 
te-au reprezentat". 

Năzuinţa de-a schimba faţa lumii de azi 
şi ai da haina unei adevărate vieţi morale 
şi culturale se nutreşte şi acum din pute
rea acestei idei creştine, ce uu se va sfârşi 
niciodată. 

Ca neam năseut din jertfele aduse pe 
altarul credinţii noastre în Evanghelia Ce
lui întrupat în peşteră, acum după atâtea 
suferinţi văzându-ne liberi, datori suntem 
ca ranele de veacuri umile şi lipsite de o 
cultură morală, să-le vindecăm. In această 

' ţară binecuvântată de Dumnezeu cu atâtea 
bogăţii, trebuie să vărsăm seva vieţii creş
tine adevărate, care să ne ridice la nive
lul altor popoare culte. Vremea de azi îmbi
nată cu diferitele tendinţe de nimicire, cere 
desfăşurarea tuturor forţelor sufleteşti pentru 
renaşterea unei vieţi purtătoare de pecetea 
ideii creştine sălăşluită în ieslea din Vitfleem. 

Să ne trezim deci, cinstiţi fraţi întru 
Cristos din visurile dulci ce ne vor legăna 
în sărbători şi să luptăm pentru coborârea 
pe pământ a tuturor principiilor creştine. 
Glasul nostru să cheme pe toţi credincioşii 
la vechile altare şi îngenunchind în faţa 
credinţelor trecutului, unde strămoşii au 
căutat un strop de mângâiere în sânul 
credinţii dispreţuite şi persecutate, să do
vedim încă odată, că mântuirea nu poate 
veni decât prin Biserică. 

Preotul: T. Ciuruş 

Naşterea Domnului 
La plinirea vremii neamul omenesc s'a 

dovedit incapabil de-a se ridica singur din 
prăpastia care pusese stăpânire peste el. 

Şi atunci dragostea Dumnezeiască care a 
făgăduit dela început mântuirea, prin a 
doua persoană a zis următoarele: Să pri
vim neamul omenesc, lucrul manilor noas
tre, al cărui duh este rupt din duhul nos
tru, cum se sbate pe pământ creat anume 
pentru el, şi nu este în stare să facă ni
mic vrednic pentru ridicarea sa. Să ne 
pogorâm noi la el ca să-1 ridicăm, căci 
doar l'am creat să-T avem aici lângă noi... 
Le-a fost mare greşala, încât cu preţ ome
nesc nu se poate plăti, deci Mă voiu duce 
Eu în lume, voiu îmbrăca trup omenesc, 
căci duhul nu poate pătimi. Sunt gata să 
mă jertfesc, ca să-i scot de sub stăpâni
rea celui rău şi să le arăt calea, pe care 
se vor putea întorce la Tatăl" . 

Astfel era hotărâtă mântuirea. Şi Hristos 
şi-a împlinit pe deplin făgăduinţa. 

Această zi e slăvită de întreaga omenire 
în mii de limbi şi biserici. Astăzi ieslea 
din Vitfleem este mai mărită decât cel mai 
pompoase palate, căci din ea s'a zemislit 
mântuirea omenirii. Paele pe cari s'a cul
cat Cel neîncăput, sunt mai râvnite decât 
confortul curţilor regeşti. Păstorii cele ne
ştiutori vestesc lumii mai multă înţelep
ciune, decât toţi învăţaţii vremilor de azi. 
Vitfleemul este centrul lumei, căci dintrân-
sul a pornit acela care cu ajutorul pesca
rilor simplii a adunat toată lumea în năvo
dul cel nou: biserica creştină. 

Ziua de azi este pentru toate neamurile 
începutul mântuirii noastre. Să ne plecăm 
cu smerenie şi umilinţă genunchiul inimii 
noastre în faţa ieslei din Vitfleem şi să 
cântăm împreună cu îngerii: 

Mărire Ţie Hristoase Dumnezeul nostru 
Mărire Ţie. 

Dumitru Coşeriu 
preot militar 

Reglementarea parohiilor 
pentru toate confesiunile 
— Discursul dlui Goldiş la senat — 

La 15 Noemvrie Ministrul cultelor a 
adresat o circulară tuturor episcopiilor, al 
cărei scop era să reglementeze subvenţio
narea de către Stat a parohiilor ortodoxe 
din România, şi să se aplice acelaş regim 
tuturor confesiunilor din ţară, întru cât este 
mai favorabilă ca în trecut. 



Aceasta s'a interpretat greşit. 
O avalanşă de acuzaţii s'au ridicat contra 

ministerului artelor. 
S'au ridicat discuţiuni în parlament şi 

s'au făcut de către minoritari intervenţii şi 
la alţi factori, nu s'au mulţumit să aştepte 
în linişte şi să se convingă dacă într 'ade-
văr sunt sau nu nedreptăţiţi prin această 
circulară. 

Au alergat la mine delegaţi ai minori
tarilor şi fraţilor uniţi, s'au făcut intervenţii 
şi la primul ministru şi n'a fost cruţat nici 
chiar M. S., pe patul de suferinţă, pentru 
ca să i se plângă că ministerul cultelor 
mănâncă celelalte confesiuni. Ba ceea mai 
mult au alergat unii domni şi înafară de 
graniţele ţării. 

(Episcopii uniţi Frenţiu şi Hossu între
rupând, se produce mare sgomot. Din ma
joritate se strigă de mai multe ori : Jos!). 

Prin legea din 6 Mai, s'a creiat bise-
ricei ortodoxe române o situaţie cu totul 
nouă. 

Dv. ştiţi că România Mare, a fost alcă
tuită din regiuni cari trăiau sub diferite 
regimuri deosebite. In vechiul Regat, bise
rica era staiificată; Sfatul se îngrijea de 
situaţia bisericilor şi le întreţine; în Ar
deal exista regimul statutului organic, în Ba
sarabia scutul legilor imperiului rusesc,* în 
Bucovina regimul împărăţiei austriace. 
Era necesar ca aceste regimuri să fie ar
monizate. 

In 1919, s'au început înscrierile de uni
ficare. Această chestiune s'a discutat mult 
şi s'au încercat toate posibilităţile de a se 
putea ajunge la o soluţie practică. Sub gu
vernul Vaida, fostul ministru al cultelor, a 
vrut să facă acest lucru printr'o singură 
lege. 

Ne-am opus, fiindcă unificarea aceasta 
nu se putea face dintr'odată. 

S'au reluat discuţiile şi s'a ajuns la 
constituirea unei constituante bisericeşti, 
care a alcătuit un proect de lege pentru 
soluţionarea acestei chestiuni. Astfel s'a 
creiat legea din 6 Mai, care nu poate fi 
considerată ca o lege politică ci ca o lege 
pe care a voit-o biserica ortodoxă română. 

Aceasta s'a făcut după ce Statul, Par
lamentul, constituanta şi-au alcătuit con-
stituţiunea, fiindcă nu se putea face îna
inte de a stabili principiile generale ale 

acestei ţări, principii legal arătate prin 
constituţie. Este un articol în constituţie, 
în care se spune că guvernul- este dator 
să aducă o lege prin care să stabilească 
bune raporturi între toate ţinuturile alipite 
şi vechiul Regat. 

In Mesajul Tronului se prevede un pro
ect de lege pentru stabilirea raporturilor 
dintre confesiunile celelalte şi Stat. 

Legea care se va depune, va fi rezul
tanta încercărilor pe cari le-au făcut. 

In legea de care vorbesc, sunt dispozi-
ţiuni prin care ministerul nu-i poate schimba 
nici modifica textul. Nici Parlamentul, nici 
guvernul, nici ministrul de resort n'a silit 
biserica să-şi impună condiţiuni pe care ea 
singură şi le-a ales. Cât timp voi fi aci, 
voi fi primul păzitor al legilor, nu călcă
torul lor. 

Guvernul nu are nici un drept să înfiin
ţeze parhii noui, ci guvernul este obligat 
să dea ajutorul său tuturor parohiilor. Ve
chiul Regat întreţinea toate bisericile şi 
acest spirit de jertfă a străbătut şi în al
cătuirea noilor legi. Statul, prin noua lege 
îşi ia obligaţiune să sprijinească biserica 
ortodoxă română. 

Episcopul Ferenţiu, cere să se observe 
drepturile pe cari şi le-a câştigat biserica 
unită în trecut. 

Dl, V. Goldiş: Nu cereţi drepturi istorice, 
fiindcă acestea sunt prea şubrede, pentru 
ca pe baza lor să vă dăm ajutor. 

Statul român are datoria sa dea sprijin 
nu pe baza drepturilor istorice, nici pe 
baza tratatului dela Paris în care se spune 
că diferitele confesiuni au dreptul să ceară 
ajutor, ci din principiile sănătoase şi pe 
baza sufletului românesc, care este larg. 

Statul va da sprijinul său fără deose
bire de confesiuni, dar privilegii minorita
rilor nu putem da. 

S'au acordat sume importante ca ajutor 
diferitelor confesiuni minoritare din ţară. Bi
serica ortodoxă primeşte mai puţin în raport 
cu ajutorul acordat bisericilor minoritare. 

Adevărul trebue să pătrundă în rându
rile noastre căci pe baza minciunilor trâm
biţate, nu vom putea nici odată progresa. 

Făcând socoteala prelaţilor pe cari îi a-
vem în toate confesiunile, raportul dintre 
biserica dominantă şi bisericile! minoritare 
va fi complect edificator. 



Dl Goldiş citeşte apoi o statistică din 
care reese că în proporţie cu numărul cre
dincioşilor, biserica ortodoxă stă cea din 
urmă din punct de vedere al ajutoarelor 
ce acordă Statul. 

Acelaş lucru se petrece şi în organiza
rea sa interioară. Toate celelalte culte au, 
proporţional, mai mulţi prelaţi de cât or
todoxii, mai mulţi protopopi cu parohii mai 
puţine şi averi mult mai multe ca ortodocşi. 

Aş putea să vă citez o serie întreagă de 
parohii, cu zece şi cu cincisprezece suflete. 

Credeţi dv., că se poate duce lucrul a-
cesta la absurd? Dacă din întâmplare s'ar 
constata că o parochie diminuează şi s'ar 
împuţina populaţiunea şi ar mai rămâne 
numai cu un suflet — eu trebue să ţin 
parochia mai departe? Se poate să o ţin, 
— dar să poate ca eu să dau mai departe 
pentru un singur suflet tot ajutorul si să 
ţin Statul să plătească 60—70.000' lei, 
când nu avem bani, pentru cele mai ele
mentare nevoi ale noastre? 

Eu nu vreau să fac nimănui nedreptate; 
dar să-mi daţi voe să-mi iubesc şi eu bi
serica mea mai presus de toate. 

Şi atunci nu numai dorinţa mea, dar 
datoria tuturor guvernelor, care vor veni 
este să facă ca biserica noastră, care a 
trecut prin toate vremurile de vitregie să 
poată cel puţin să ajungă de acum înainte 
prima inter pares! 

La propunerea senatorului Dr. A. Meîu-
lescu Senatul a decis ca discursul d-lui 
ministru al cultelor să fie publicat şi afişat. 
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A -mrîr* ţ Aducem la cunoştinţă On. noştri abonaţi 
IWI/J • câîncepândca 1 Ian. 1927 abonamentul 
gazetei noastre va fi 300 lei anual. Am făcut sforţări 
extraordinare ca să patern menţinea preţul cel 
mai redus. In cursul celor patra ani din urmă s'a 
ridicat însă preţul hârtiei întreit, iar mâna de 
lucra de patra ori, astfel că tipografia noastră 
nu este în stare să lucreze pe lângă abonamentul 
vechhi, fără ca să se expună unei pagube simţi
toare. Suntem nevoiţi prin urmare să ridicăm abo
namentul care în comparaţie cu alte publicaţii şi 
aşa este destul de modest. In schimb vom căuta 
să facem simţitoare îmbunătăţiri în cadrele revi
stei. Oficiile parohiale vor achita abonamentul din 
bugetele parohiei. 

Listele parohiale. 
In legătură circulariul nostru Nr. 6058. în cauză 

reorganizării corporaţiilor bisericeşti atragem aten
ţiei on. preoţimi în special asupra listelor paro^ 
hiale. Oficiile parohiale vor corecta aceste liste din 
bună vreme, omiţând pe cei răposaţi şi Introdu
când în listă pe toţi cei îndreptăţiţi, conform dis
poziţiilor din art. 37 al statutului legii celei noui. 
Vor prezenta listele consiliului parohial, le vor 
publică în biserică credincioşilor pentru eventuale 
reclamaţiuni, şi le vor vota ca punctul prim în 
adunările parohiale din luna Ianuarie. Pe baza 
acestor liste noui se va constitui adunarea paro
hială şi tot pe baza lor se vor face toate alege
rile • consiliul parohial, epitropie, membri la adu
narea protopopcască, deputaţi la adunările epar
hiale etc. 

Fiind deci aceste ILte temelia reorganizării cor
poraţiilor bisericeşti, facem atenţi pe on. preoţi ca 
să le dea îngrijirea corăspunzâtoare, întocmindu-'e 
cu cea mai strictă exactitate, pentru ca să se evite 
dela început orice reclamaţii, inconveniente sau 
apelaţii inutile. 

Din Teiuş ni-se scrie că biserica cea 
nouă s'a ridicat falnică şi impunătoare în 
centrul comunei. Pusă sub coperiş aşteaptă 
cu înfrigurare desăvârşirea ca să poată fi 
dată destinaţiei sale pentru slava numelui 
lui Dumnezeu şi lauda hărniciei credincioşi
lor noştri buni şi jertfitori. Cu lacrimi în 
ochi se adună zi de zi în faţa noului edi
ficiu şi aduc cuvinte de mulţumire prove-
dinţei divine, care le-a purtat de grije şi 
marilor binefăcători cari i-au ajutat ca să 
poată birui toate pedecile uria;e ce le-au 
stat în calea realizării unui scop nobil 
creştinesc. In sufletele -tuturora arde dorul 
ferbinte de-a vedea cât mai curând termi
nat frumosul edificiu, care va fi o fală a 
bisericii noastre şi în care să poată prea
mări cu smerenie pe Dzeu în accentele 
dulci ale legii noastre strămoşeşti. Cu aju
torul lui Dzeu şi a oamenilor nobili avem 
nădejdea ca această caldă dorinţă a cre
dincioşilor noştri din Teiuş să ia fiinţă 
încă în primăvara viitoare. 

Obrăznicie jidovească. La Vicia a apărut o 
carte, sub titlul „Evanghelia a cincia", în care 
autorul are aprecieri jignitoare despre Isus Chris-
tos şi despre fecioara Măria. Un publicist din Cer
năuţi a publicat un foileton despre acea carte în 
ziarul local „Morgenblat" în care laudă cartea. 
Faptul acesta a provocat o vie agitaţie în opinia 
publică din Cernăuţi, care a cerut pedepsirea 
aspră a obrăsniciei acesteia. 




